

潘颖豪

中国人民大学国家发展与战略研究院
北京市海淀区中关村大街 59 号立德楼 1118
Email: panyinghao@ruc.edu.cn
个人学术主页: <https://yinghaopan.com>

工作经历

中国人民大学国家发展与战略研究院

副教授（破格）

2024 年 8 月–

讲师

2022 年 9 月–2024 年 8 月

教育背景

新加坡国立大学

经济学博士（商学院）

2017 年 8 月–2022 年 2 月

中国人民大学

管理学学士（公共管理学院）

2013 年 9 月–2017 年 6 月

经济学学士（双学位，财政金融学院）

2013 年 9 月–2017 年 6 月

研究领域

公共经济学、城市与房地产经济学、发展经济学

近期学术研究议题：人力资本的形成与积累、个体经济态度及经济决策

论文发表

- 税收优惠、资本相对价格与劳动收入份额——基于加速折旧政策的准自然实验，《管理科学学报》，待刊。
- 碳排放总量控制、配置效率与产出收益，《中国工业经济》2023 年第 7 期。
- “Interest Rate Liberalization and Household Investment in China.” *International Review of Economics & Finance* (2024).
- “Building Bridges of Trust: Impact of Regional Digital Financial Inclusion on Social Capital in China.” *Journal of Regional Science* (2024).
- “Reshaping unfairness perceptions: Evidence from China's Hukou reform.” *China Economic Review* (2024).
- “Bequest motives in the housing wealth effect: A new perspective from China.” *Cities* (2024).
- “One-Child Policy, Marriage Distortion, and Welfare Loss.” *Review of Economics and Statistics* (2023).

- “Teacher Characteristics and Student Performance: Evidence from Random Teacher-Student Assignments in China.” *Journal of Economic Behavior and Organization* (2023).
- “Setting Local Economic Growth Targets: Does it Mitigate Nationwide Policy Uncertainty?” *Regional Studies* (2023).
- “The Role of Digital Financial Inclusion in Increasing Fertility Intentions: Evidence from China.” *Applied Economics* (2023).
- “Acquiring Land in Cold Winter: Consequences and Possible Explanations.” *Journal of Environmental Economics and Management* (2022).
- “Impacts of Housing Booms on Fertility in China: A Perspective From Homeownership.” *International Regional Science Review* (2022).
- “Human Capital and International Capital Flows: Evidence from China.” *International Regional Science Review* (2021).
- “Are Cities Losing Their Vitality? Exploring Human Capital in Chinese Cities.” *Habitat International* (2020).
- “Human Capital, Housing Prices, and Regional Economic Development: Will ‘Vying for Talent’ through Policy Succeed?” *Cities* (2020).

主持课题

科研类

- 中国人民大学科学研究基金项目启动基金（批准号：24XNN077）
《大规模疾病防治与长期人力资本积累：效应、机制与仿真》 2024–2027
- 中国人民大学科学研究基金项目青年基金（批准号：24XNN068）
《孕期热暴露对子女经济偏好及决策影响研究》 2024–2027
- 民政部政策研究中心年度课题
《非本地户籍人口临时救助研究》 2024
《新时代流动人口社会救助研究》 2023

教学类

- 中国人民大学研究生教学改革项目
《应用微观经济学研究生课程思政模式构建》 2024–2025
- 中国人民大学本科生教学改革项目
《计量经济学学科课程思政成果转化路径探索》 2023–2024

课程教学

- （研究生）统计与计量经济学（英） 2024 年秋季
- （本科）论文写作（英） 2024 年春季
- （本科）计量经济学 B 2024 年春季/秋季
- （本科）计量经济学 A 2023 年秋季

学术兼职

- 中国人民大学房地产信息中心研究员 2024–
- Humanities and Social Sciences Communications (Nature 旗下)编委 2023–

- 中国人民大学首都发展与战略研究院研究员 2023 –
- 全球劳工组织(Global Labor Organization) 研究员 2021 –
- 《世界发展》(World Development)首期青年评审项目 2021 – 2022

荣誉奖励

- 中国人民大学吴玉章学者“青年英才” 2024 –
- 中国人民大学“杰出学者”青年学者 B 岗 2022 – 2024
- 新加坡国立大学研究奖学金 2017 – 2021
- 中国人民大学优秀毕业生 2017